

Die Entwicklung des Leipziger Fraunhofer-Zentrums



Das erste internationale Sommerpraktikum am Fraunhofer IMW führt die internationalen Studierenden auch nach Berlin.

The inaugural international summer internship program at Fraunhofer IMW leads participating international students on a field trip to Berlin.

Dr. Wilhelm Krull (Kuratoriumsvorsitzender Fraunhofer-Zentrum, Generalsekretär VolkswagenStiftung), JProf. Dr. Lutz Maicher (Leiter der Gruppe Wettbewerbs- und Technologieanalyse am Fraunhofer IMW, Leiter des Big Data Centers), Dr. Fritz Jaeckel (Staatsminister und Chef der Sächsischen Staatskanzlei) und Institutsleiter Prof. Dr. Thorsten Posselt starten das Big Data Center.

Dr. Wilhelm Krull (Chairman of the Fraunhofer Center Board of Trustees, Secretary General of the Volkswagen Foundation), JProf. Dr. Lutz Maicher (head of the Competitive Intelligence Unit at Fraunhofer IMW, director of the Big Data Center), Dr. Fritz Jaeckel (Minister of State and Chief of the Saxon State Chancellery) and Institute Director Prof. Dr. Thorsten Posselt launch the Big Data Center.

2006

2011

2012

2016

2006

- Das Fraunhofer-Zentrum für Mittel- und Osteuropa (MOEZ) wird in Leipzig gegründet. Es besitzt zunächst lediglich die Stellung einer reinen Netzwerkeinrichtung.
„Im April 2006 begann die Arbeit des Aufbaus – im wahrsten Sinne des Wortes in einer Baustelle mit drei Mitarbeitern, viel Kreativität und Durchhaltevermögen.“

Prof. Dr. Rolf Hasse (Kommissarischer Leiter des Fraunhofer MOEZ in den Jahren 2006/2007 und ehemaliger Dekan der Wirtschaftswissenschaftlichen Fakultät an der Universität Leipzig)

2008

- Professor Dr. Thorsten Posselt übernimmt die Leitung der sozioökonomischen Forschungseinheit und zugleich den Lehrstuhl für Innovationsmanagement und Innovationsökonomie an der Universität Leipzig.
„Als Wirtschaftswissenschaftler entspreche ich nicht dem typischen Fraunhofer-Image – hier sind ingenieurwissenschaftliche Qualifikationen weitaus verbreiteter. Ich sehe dies aber nicht als Nachteil. Im Gegenteil: Ich ergänze mit meinem Profil – ebenso wie das Leipziger Fraunhofer-Zentrum – das Profil der Fraunhofer-Gesellschaft.“

Prof. Dr. Thorsten Posselt (seit 2008 Institutsleiter des Leipziger Fraunhofer-Zentrums),

2010

- Das Fraunhofer MOEZ wird erfolgreich evaluiert und damit vollwertige Einrichtung der Fraunhofer-Gesellschaft, eine wichtige Grundlage für den weiteren Strategieprozess des Instituts.

2011

- Das Institut weitet seine Themenschwerpunkte über den Bereich Mittel- und Osteuropa aus und erforscht Themen und Fragestellungen globaler Reichweite. Internationale Projekte, vor allem im Rahmen europäischer Förderprogramme, stehen im Mittelpunkt.

2012

- Das Forschungszentrum durchläuft erfolgreich das vertiefende Strategieaudit der Fraunhofer-Gesellschaft.
- Das Leipziger Fraunhofer-Zentrum wird wissenschaftlicher Projektpartner im META-Projekt des Bundesministeriums für Wissenschaft und Forschung (BMBF) zu dem Thema „Internationalisierung der deutschen Berufsbildung: Wirtschaftliche Bedeutung, Einflussfaktoren und Lösungsansätze“.

2013

- Ein hochkarätig besetztes Kuratorium aus elf Experten aus Wirtschaft und Politik wird als beratendes Gremium des Instituts einberufen und tagt 2013 zum ersten Mal.
- Nach einem erfolgreichen Audit der DIN-Norm ISO 9001 erhält das Leipziger Fraunhofer-Zentrum die Zertifizierung für Qualitätsmanagement.
- Um kurzfristige Ausfälle in der Kinderbetreuung oder Erkrankungen zu überbrücken, wird am Institut für Eltern mit Kindern ein Mit-Kind-Büro eröffnet.

2014

- Das Forschungszentrum baut ein institutseigenes Big Data Center auf, das im Folgejahr feierlich eingeweiht wird. Das Big Data Center bietet für Kunden und Partner die Möglichkeit, ihre Prozesse und Geschäftsmodelle zu digitalisieren.

2015

- Das Fraunhofer-Zentrum für Mittel- und Osteuropa stellt sich inhaltlich und strategisch neu auf. Am 2.7.2015 verkündet Fraunhofer-Präsident Professor Reimund Neugebauer den neuen Institutsnamen – Fraunhofer-Zentrum für Internationales Management und Wissensökonomie – bei einer Pressekonferenz, weiht das institutseigene Big Data Center ein und lädt zum ersten Leipziger Symposium zu Internationalem Management und Wissensökonomie ein.

„Mit seinen Kernkompetenzen 'Internationales Management' und 'Wissensökonomie' nimmt das Fraunhofer-Zentrum in Leipzig eine wichtige Rolle unter den Fraunhofer-Instituten ein, die sich nicht ausschließlich auf Technologieforschung konzentrieren. Während die Schwesterinstitute exzellente Forschung in den Ingenieurs-, Natur- und Lebenswissenschaften betreiben, ergänzt die ebenso exzellente Arbeit der systemischen Institute – und dazu gehört dieses Zentrum – die sozioökonomische Dimension der Technikentwicklung.“

Prof. Dr. Reimund Neugebauer (Präsident der Fraunhofer-Gesellschaft)

- Das Institut führt zum ersten mal ein internationales Sommerpraktikum für Studierende internationaler Universitäten durch.

2016

- Das Leipziger Fraunhofer-Zentrum blickt auf zehn erfolgreiche Jahre Fraunhofer-Expertise im sozioökonomischen Bereich am Standort Leipzig zurück.



Institutsleiter Prof. Dr. Thorsten Posselt übernimmt 2008 die Leitung des Leipziger Fraunhofer-Zentrums.

In 2008, Institute Director Prof. Dr. Thorsten Posselt takes over management at the Leipzig Fraunhofer Center.

The history of the Leipzig Fraunhofer Center



(v.l.n.r.) Die Kuratoriumsmitglieder und Institutsleiter Prof. Dr. Thorsten Posselt (zweiter v. r.) bei ihrer dritten Sitzung in Leipzig im Jahr 2015: Dr. Peter Claussen, Peter Nothnagel, Peter Tils, Thomas Sattelberger, Dr. Wilhelm Krull, Dr. Walter Mönig, Bruno Wenn, Prof. Dr. Alfred Gossner (Vorstandsmitglied der Fraunhofer-Gesellschaft), Prof. Dr. Thorsten Posselt und Staatsminister a. D. Jürgen Chrobog.

(f.l.t.r.) Members of the Board of Trustees and Director Prof. Dr. Thorsten Posselt (second from right) at its third meeting in Leipzig in 2015: Dr. Peter Claussen, Peter Nothnagel, Peter Tils, Thomas Sattelberger, Dr. Wilhelm Krull, Dr. Walter Mönig, Bruno Wenn, Prof. Dr. Alfred Gossner (board member of the Fraunhofer-Gesellschaft), Prof. Dr. Thorsten Posselt and former State Minister Jürgen Chrobog

2006

2011

2012

2016

2006

- Establishment of the Fraunhofer Center for Central and Eastern Europe MOEZ in Leipzig. Initially, it is purely a networking institution. *"The foundations for the Center were then laid in earnest in April 2006 – in the true sense of the word in a building site with three members of staff, plenty of creativity and even more stamina."*

Prof. Dr. Rolf Hasse (Acting Head of the Fraunhofer MOEZ in 2006/2007 and former Dean of the University of Leipzig's Faculty of Economics and Management Science).

2008

- Professor Dr. Thorsten Posselt takes over as head of the socio-economic research institute and is also appointed professor for innovation management and innovation economics at the University of Leipzig. *"As an economist, I don't conform to the typical Fraunhofer image – where qualifications in the engineering sciences are far more common. However, I don't consider this a disadvantage. On the contrary, my profile complements the Fraunhofer-Gesellschaft's profile – and so does the Leipzig Fraunhofer Center's profile."*

Prof. Dr. Thorsten Posselt (Director of the Leipzig Fraunhofer Center, since 2008)

2010

- The Fraunhofer MOEZ is successfully evaluated and thereafter becomes a fully-fledged Fraunhofer-Gesellschaft institution, an important basis for the institute's further strategic direction.

2011

- The institute extends its key focus areas beyond the area of Central and Eastern Europe and researches subjects and issues that have a global impact. The focus is on international projects, especially within the scope of EU funding programs.

2012

- The research center successfully passes the Fraunhofer-Gesellschaft's stricter strategy audit.
- The Leipzig Fraunhofer Center is chosen as the research project partner for the German Federal Ministry of Education and Research (BMBF) meta-project that addresses the issue of the internationalization of the German vocational education and training system, the economic importance of this, the influencing factors and solution approaches.

without childcare at short notice or due to childcarers falling sick, a "parent-child office" that allows parents to bring their children to work with them is opened at the institute.

2014

- The research center establishes its own "Big Data Center" which is inaugurated in the following year. The Big Data Center makes it possible for clients and partners to digitalize their processes and business models.

"With its core expertise in "international management" and the "knowledge economy", the Leipzig Fraunhofer Center is assuming a key role amongst those Fraunhofer Institutes that do not focus exclusively on technology research. Whilst the sister institutes conduct excellent research in the fields of engineering, natural and life sciences, this is complemented by the equally excellent work of the systemic institutes – of which this center is one – due to the socio-economic dimension of technology developments."

Prof. Dr. Reimund Neugebauer (President of the Fraunhofer-Gesellschaft)

2013

- A Board of Trustees consisting of eleven members, all of whom are high profile business and political experts, is established as the institute's advisory committee; the Board meets for the first time in 2013.
- Following a successful audit to DIN standard ISO 9001, the Leipzig Fraunhofer Center receives a quality management certificate.
- In order to help the staff to overcome the difficulties arising from being left

2015

- Strategic and content-related realignment of the Fraunhofer Center for Central and Eastern Europe. On 2 July 2015, the Fraunhofer President Professor Reimund Neugebauer announces the institute's new name – Fraunhofer Center for International Management and Knowledge Economy – at a press conference, officially opens the Big Data Center and extends an invitation to the first Leipzig Symposium on International Management and Knowledge Economy.

- For the first time the institute hosted an international summer internship program for students from international universities.

2016

- The Leipzig Fraunhofer Center looks back on ten successful years of Fraunhofer expertise in the field of socio-economics at the Leipzig location.



Team des Leipziger Fraunhofer-Zentrums, dritter Fachkongress Berufsbildungsexport 2014.

Team from the Leipzig Fraunhofer Center, third congress on Vocational Training Export, 2014.